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Høringssvar vedr. ændring af bekendtgørelsen for Fonden for Plantebaserede Fødevarer j.nr.

23-11-000022

Dansk Vegetarisk Forening takker for invitationen til at afgive høringssvar vedrørende ændringer i

bekendtgørelsen for ‘Fonden for Plantebaserede Fødevarer’.

Dansk Vegetarisk Forening blev grundlagt i 1896, og vi er i dag med 16 professionelle medarbejdere den

centrale plantebaserede organisation i Danmark. Vi står for den danske mærkningsordning Det Grønne

Hjerte og for kontrol med det internationale mærke V-Label, hvilket er de to mest udbredte mærkninger af

plantebaserede fødevarer i Danmark. Vi driver desuden Netværk for Fremtidens Planteproteiner, som har

+180 professionelle medlemmer fra hele værdikæden, ligesom vi indgår i en række både danske og

internationale forskningsprojekter, som skal fremme omstillingen mod flere plantebaserede fødevarer.

Nedenstående er vores høringssvar.

Bemærkninger til § 16, stk. 6 – betingelse for tilskud

Det ville være fint med en præcisering af, hvad der menes med en observatørpost, eftersom det ikke er

gængs praksis i andre fonde, og det derfor kan skabe usikkerhed blandt ansøgerne, hvis det ikke præciseres.

Bemærkninger til § 19 stk. 3 - ændring af tilsagn og overdragelse af tilsagn

Det bedes overvejet, hvorvidt denne ændring vil give Plantesekretariatet i Landbrugsstyrelsen en øget

arbejdsbyrde, ligesom en undtagelse for §19, stk 3 allerede er en mulighed i §19, stk 4.

Bemærkninger til § 28 - de minimis støtte

Vi er meget glade for udsigten til, at ansøgere fremover kan søge om de minimis.

Det har haft alvorlige konsekvenser for sektoren, at de minimis ikke var en mulighed i første runde. Så vidt vi

kan se på det offentligt tilgængelige materiale med listen over ansøgere, har andre ansøgere

(brancheorganisationer o.l.) i vid udstrækning slet ikke søgt til projekter, der fremmer forarbejdede

produkter tværgående for sektoren, fordi sådanne ansøgninger vil give ansøgerne markante underskud.

Vi har selv indsendt ansøgninger af en sådan karakter - tværgående fremme af forarbejdede produkter -

fordi det er meget vigtigt for sektoren, ikke mindst de mange startups, at denne type projekter kan

gennemføres. Disse ansøgninger giver, hvis de bevilges, et markant underskud for os, som kræver, at

foreningen selv lægger egenfinansiering. Men på de præmisser har andre ansøgere, der arbejder

tværgående med fremme af forarbejdede produkter, helt undladt at ansøge.

Vi er glade for, at der rettes op på dette nu, så ansøgere fremover i højere grad kan gennemføre projekter

inden for afsætningsfremme af forarbejdede produkter og få det til at hænge sammen økonomisk.
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Vi vil dog fortsat opfordre til, at der søges om den videst mulige fritagelse for statsstøttereglerne for hele

ordningen (om nødvendigt forud for hver ansøgningsrunde), da det er vores indtryk, at EU jævnligt giver

tilladelser til fritagelse (også fuld fritagelse) for statsstøttereglerne, især på det grønne område. F.eks. opnår

den statslige norske fond Enova grønt lys fra Kommissionen for fuld støtte til private foretagender, blot de

henviser til, at det drejer sig om bæredygtighed. Dette vil vi gerne opfordre til, at Landbrugsstyrelsen lader

sig inspirere af og henviser til i ansøgningen til Kommissionen.

Vi kan oplyse, at vi tidligere (i cirka 2015 og 2017) har modtaget tilskud fra puljer i Miljøstyrelsen og

Uddannelsesministeriet, hvor statsstøtteregler, de minimis o.l. slet ikke var et tema.

Bemærkninger til § 30 - fremsendelse af statusrapport

Vi vil gerne bede jer genoverveje denne ændring, således at den kun vil gøre sig gældende for projekter af

mindst 30 måneders varighed eller alternativt, at statusrapporten skal falde tidligere, f.eks. senest 1. april

hvert år, da det så vil give bedre mening for de projekter, der varer 18-24 måneder.

Dette skyldes, at for projekter, der varer ca. 18 måneder, vil den endelige afrapportering finde sted kort tid

efter den foreslåede frist den 1. juli. Og for projekter som varer 24 måneder, vil de kunne køre ¾ dele af

projektperioden før de skal fremsende statusrapporten, hvilket ikke er meningsfuldt.

Bemærkninger til § 37 og §37, stk. 2 - regnskab

Vi vil gerne rose Landbrugsstyrelsen for at fokusere på transparens og kontrol i forhold til timeregistrering

og timelønsberegning. Samtidig vil vi dog gerne henlede opmærksomheden på, at det normalt er revisor,

der skal godkende den anvendte form for registrering og beregning, da det kræver indsigt i faktiske

lønsystemsbilag, hvilket det ved denne type projekter normalt kun er revisor, der får adgang til.

Bemærkninger til § 39, stk 2 - overhead

Her vil vi anmode om, at det præciseres, hvorvidt en privat virksomhed som deltager i en aktivitet/projekt,

der løfter sektoren generelt kan opnå overhead på 30 % eller om private virksomheder under alle

omstændigheder kun kan opnå en overhead på 18 %.

De bedste hilsener

Louise Johansen

Sekretariatschef

Dansk Vegetarisk Forening, Vesterbrogade 15, 2. sal., 1620 København V

louisejohansen@vegetarisk.dk - Tlf. 71 79 15 08 - www.vegetarisk.dk
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